
 

 
 

Referat af mødet mandag den 4. oktober 2021 
Følgegruppen, Rømø Udviklingsplan 

Tønder Rådhus 
  
  
 
Møde i følgegruppen mandag den 4. oktober 2021 kl. 14.30-16.30  
 
Deltagere 

• Kenneth P. Madsen 
• Kim Wittrup 
• Henrik Mikaelsen 
• Bente Krog 
• Anders Rahbek 
• Claus Atzen 
• Martin Iversen 
• Lars-Erik Skydsbjerg  
• Ole Bach-Svendsen  
• Christa Jørgensen  
• Karsten Hagel Jensen 

 
Afbud 

• Peter Engel-Andreasen 
• Thorkil Hansen 
• Erik Dam 
• Tom Maas 
• Birte Dettmers 
• Søren Olesen 
• Martin Skovmand 

 
 
DAGSORDEN   
 

1. Velkomst   
 
 

2. Siden sidst og opfølgning fra sidste møde v. alle  
  

Nyt fra Tønder Kommune herunder 
• Martin Vestergaard udtræder af følgegruppen, med ønsket om evt. at 

genindtræde næste år. 
• Status for Mulighedsstudie for Lakolk 
• Status for trafikplanen på Rømø 
• Status for skiltepolitikken i Tønder Kommune 
• Status for involveringsproces og skitsering af ankomsten til Rømø/Tvismark-

krydset.  
• Status for Rømø stier 
• Dialog om Medborgerhuset Rømø Skole 
• Politisk sag om bopælspligt 

 
Nyt fra medlemmerne i følgegruppen herunder opfølgning på sidste møde 
 



 

 
Indstilling 
Det indstilles, at orienteringssagerne drøftes og tages til efterretning. 

 
Beslutning 
Orienteringen taget til efterretning. 
 
Fra Tønder Kommune orienteredes om 

• Martin Vestergaards udtrædelse af følgegruppen.  
• Mulighedsstudie for Lakolk er fortsat i en positiv udvikling, idet der er god dialog 

med interessenterne. 
• Trafikplanen på Rømø er nu politisk godkendt. På mødet drøftedes ATK på Rømø 

dæmningen. 
• Skiltepolitikken i Tønder Kommune er nu politisk godkendt og vil fungere som en 

rettesnor og vejledning for skiltningen i kommunen. 
• Involveringsproces og skitsering af ankomsten til Rømø/Tvismark-krydset er i 

proces med ekstern rådgiver. 
• I projekt Rømø stier arbejdes nu på en udvidelse af rutesystemet til den nordlige 

del af Rømø. 
• Tønder Kommune er i dialog med Medborgerhuset Rømø Skole om muligheder for 

udvikling af stedet. Processen er resultatet af en forudgående dialog om 
Medborgerhuset i lyset af Tønder Kommunes Facility Management indsats.  

• Der er taget en politisk sag op om bopælspligt. På mødet blev givet input til 
områder af relevans på Rømø. 

 
Der orienteredes om, at Tønnisgård er på vej med forprojekt om nyt koncept og 
udvidelse af formidlingsstedet. 

 
 

3. Strategi Styrk identiteten - projekt Registrant, Arkitekturstrategi og 
Designguide for Rømø v. Karsten og Kenneth  
  
Materialebank 
Arkitekturstrategien behandles efter høringsperioden politisk i oktober måned. Som del 
af høringen afholdtes et velbesøgt cafearrangement på Tønnisgård fredag den 27. 
august 2021.  
 
Der er kun indkommet enkelte bemærkninger, der indarbejdes i strategien. 
 
På cafearrangementet fremkom en ide om at etablere en materialebank til restaurering 
af Rømø huse. På mødet lovedes at undersøge, om følgegruppen har ideer til, hvordan 
sådan en ide kan gennemføres. Hvis ideen skal føres ud i livet handler det om at skabe 
rammer for lagerplads og finde en ildsjæl, der vil være tovholder på initiativet. 
 
Udrulning af designguide 
På mødet den 21. juni 2021 nedsattes en arbejdsgruppe med det formål at udarbejde 
et oplæg til udrulning af grundfortælling og designguide. Kenneth præsenterer på 
mødet turistforeningens overvejelser for brug af designguiden og forslag til udrulning. 
Følgegruppen opfordres til under punktet selv bidrage med hvordan de hver især vil 
bidrage til i egen organisation at anvende designguiden. 
 

 
Indstilling 
Det indstilles, at følgegruppen  



 

• drøfter mulighed for at etablere en materialebank på Rømø og aftaler evt. 
opfølgning 

• drøfter hvordan udrulning af designguiden skal ske og aftaler hvilke handlinger, 
der skal tages 

  
Beslutning 
Kim og Karsten laver oplæg til Set og Sket om ide til materialebank. 
 
Kenneth orienterede om Turistforeningens tiltag om anvendelse af designguiden. Der 
kan efterfølgende følges op med teamarrangementer for turistvirksomheder om guiden. 

 
 

4. Temadrøftelse v. Karsten  
 
På mødet i følgegruppen de 21. juni 2021 besluttedes det, at afsættes tid til en 
temadrøftelse af udviklingsplanens årsplan og prioriteringer. 
 
I temadrøftelsen gennemgås status for arbejdsplanen på strateginiveau jf. bilag og det 
drøftes  

• Er der behov for opfølgning på afsluttede indsatser 
• Skal nye indsatser prioriteres og hvornår skal de igangsættes? 

 
Indstilling 
Det indstilles, at følgegruppen drøfter og prioriterer indsatser  
 
Beslutning 
Årsplanen tilrettedes på mødet (vedlægges referatet). 
 
Følgende er prioriteret til drøftelse i 2022 

• Vandreturisme ved Turistforeningen (Styrk Naturoplevelsen) 
• Udvikling af opholdssteder i naturen (Styrk Naturoplevelsen) 
• Aktiviteter i Naturen/Permanente udendørs aktiviteter (Styrk 

Naturoplevelsen/Styrk Bymiljøet) 
• Formidling på vigepladser på Rømødæmningen (Forskøn Ankomsten) 
• Temadrøftelse om erhvervsudvikling (Styrk Bymiljøet) 
• Evaluering af Initiativpuljen (Saml Kræfterne) 

 
 

5. Kommunikation  
  

Under punktet drøftes behov for kommunikation. 
  

Indstilling 
Det indstilles, at konkrete kommunikationsbehov drøftes. 

  
Beslutning 
Der udarbejdes pressemeddelelse om generel status og temadrøftelse 
 

 
6. Evt. og ønsker til kommende møder 

 
Næste møde afholdes på Rømø Havn. Når aftalen er på plads udmeldes dato og 
tidspunkt. 


